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KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL

Szentmise bevezetése

Szeretettel köszöntöm a Testvéreket ezen a nagy ünnepen, Boldogasszony napján, magyarok 
Nagyasszonyának  az  ünnepén,  amit  a  világegyház  a  mennybe  fölvett  Boldogasszony 
ünnepeként ünnepel. Ősi ünnep, az V. században már a népnek a hitét írásba foglalták ezzel a  
titokkal  kapcsolatosan,  aztán  1950-ben  hittételként  fogadja  el  ezt  az  üzenetet  az  Egyház, 
Máriának az élete megkoronázását, ahogy a Szentolvasóban imádkoztuk, Mária életének a 
beteljesedését, ahogy a mindennapok nyelvén mondjuk, hiszen Mária élete nem csupán eltelt, 
vagy elmúlt, hanem beteljesedett. 

Kedves jó Testvérek! Ezen a mai ünnepen kérjük a Szűzanyát, akinek Szent István királyunk 
halálakor  a  koronáját  ajánlotta.  Ezzel  a  koronával  együtt  a  népünket,  nemzetünket  is  a 
Szűzanya kezébe tette.

Szentbeszéd

Kedves  Testvérek!  Ezen  a  mai  ünnepen  egy  hittitokkal  szembesülünk.  Mária  életében 
bontakozik ki ez a titok, hiszen a Szűzanya társmegváltó. A világ Megváltója, Jézus Krisztus, 
és a Szűzanya volt az, aki vele nem csupán abban azonosult, hogy helyet adott a testében és 
kibontakozott  Jézus élete,  emberi  testbe megszületett  élete,  hanem Jézus egész útja  során 
kísérője volt, mint ahogy az anyák kísérik a gyerekeiket. Talán mindazt elmondhatjuk, vannak 
gondolkodók,  akik ezt  külön is  kihangsúlyozzák,  hogy Jézus fájdalma Mária  fájdalma is, 
Jézus  öröme  Mária  öröme  is,  Jézus  megváltó  szenvedése  Mária  szenvedése  is  és Jézus 
újjászületett élete, föltámadott élete jelzi Máriának a beteljesedett életét. Nagyon egyszerű, 
ahogy ezt a mai Evangélium így kimondta: hazatért  az otthonába. 

Ha én ezt a hittitkot nagyon röviden, mindössze két szempontra lebontva kimondom itt  a 
testvéreknek, akkor rögtön minden tökéletesen érthető. Ennek a hittitoknak az egyik fele: az 
Isten  elküldte  az  ő  angyalát  egy  szűzhöz,  a  neve  Mária  volt,  köszöntötte  Máriát  és  egy 
megbízatást hozott neki. Mária válasza: legyen nekem a te igéd szerint, mai nyelven, legyen 
nekem minden úgy,  ahogy azt  te  mondottad.  Ez az egyik,  hogy így mondjam, fókusza a 
Szűzanya mai megtestesült ünnepének.

És  a  másik  nagyon  egyszerű,  Mária  mondta  ki:  íme,  az  Úr  szolgálóleánya.  Ennek  a 
megdicsőülésnek  ez  a  másik  fókusza,  a  szolgálat.  Végeredményben  ez  megjeleníti 
mindegyikünk számára azt az utat, amely úton kiteljesedhet az ember élete, és nem csupán 
eltűnik erről a földről, nem csupán elmúlik, hanem megmarad az emberek emlékezetében is  
az ilyen ember, de legfőképpen hazatér az Isten gazdagságába. Talán legegyszerűbben így 
tudom kifejezni ezt, a régiek így mondták: testestül-lelkestül fölvétetett a mennybe – a menny 
mindig az Isten világát jelenti. 
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Kedves Testvérek, ez a mi utunk! Ha ez a két érték megjelenik az életünkben – mi az Isten  
akarata, ahhoz igazodunk és elfogadjuk azt, hogy az emberi élet szolgálat, a másik ember 
életének a szolgálata –, akkor előttünk áll az az ember, akit az Isten elgondolt.  Mária ennek az 
embernek a példánya, és a legteljesebben megvalósítója Jézus Krisztus. 

Ha nagyon-nagyon röviden kellene beszélni erről a titokról, akkor körülbelül ennyi az üzenet, 
kedves jó Testvérek. Mindenkinek mérlegre kell tenni, hogy mit jelent számunkra, mit jelent 
számára az, amit az Isten vár tőlünk, emberektől. Vagy akarnokok vagyunk és azt hisszük,  
hogy mi mindent, mindenkinél jobban tudunk. Ha így lenne, akkor isteni lenne minden ember, 
ha így lenne, akkor minden út emberhez, Istenhez méltó lenne. De nem. Az Isten akaratához 
igazodik az ember, a maga akaratát hangolja az Isten akaratához és meghajtott fővel elfogadja  
azt, hogy senki se élhet önmagának. Mert az isteni tervben mindegyikünk élete erről szól: 
azért születtünk, hogy egymás életét szolgáljuk és ez a szolgálat a mi életünknek értelmet 
adjon és boldoggá tegyen bennünket, mások életét pedig gazdagon megajándékozza. 

Na de, ha ennyivel beérnénk, akkor én egy kicsit hiányérzetes lennék. Ugyanis minden hívő 
ember esetében a hitbéli kérdések, a hitnek a titkai és az emberi életérzések összetartoznak.  
Az,  amiről  eddig  szóltam,  az  végeredményben  ezt  jelenti.  Az  isteni  akarat és  az  emberi 
törekvések  igenis  összehangolandók,  mert  összetartoznak.  Aki  ebből  kivonja  magát,  ha 
közönséges szót használnék, akkor azt mondanám, vessen magára. Csakhogy ennyivel nem 
lehet elintézni az Istentől ajándékba kapott életünket. 

Viszont ez a mai ünnep a mi esetünkben, a magyarok esetében még mást is jelent, és én ezt 
szeretném különösképpen is hangoztatni és hangsúlyozni. Mert ugye Szent István a Koronát 
ajánlotta fel a Szűzanyának és mi a Szűzanya Koronája alatt élünk, akár így is mondhatnám 
egyszerűen, a palástja alatt. Mi Máriának vagyunk a nemzete, mi Máriának vagyunk a népe. 
Néha  féltékeny  hangokat  hall  az  ember,  különösen  itt,  a  Kárpát-medencében,  ahol 
megszületett  Boldogasszony anyánk, égi pátrónánk, magyarok Nagyasszonya stb. A másajkú 
nemzetek néha rossz érzéssel beszélnek arról, hogy Mária az ő asszonyuk is. Minden ember 
asszonya. Mondjuk a Kárpát-medence népei esetében ez még igaz is, mert hiszen Szent István 
korában, a királyi vagy a történelmi Magyarország korában a Kárpát-medence népei egyetlen 
egységek alkottak, következésképpen akár igazuk is lehet, mondhatják is ezt velünk együtt. 
De hát azért a magyarok esetében, a mi hitünk titkai – most ez rendkívül fontos, Testvérek,  
ezt  jól  jegyezzük  meg,  mert  lehet,  hogy  többet  én  se  mondom  ezt,  mások  meg  úgyse 
beszélnek  erről  –  a  magyar  ember  hittitkai  magyar  sorskérdések  is.  A  mi  esetünkben  a 
hittitkok sorskérdésekké válnak. És ennek az első gesztusa pont Mária megkoronázása volt és 
attól kezdve Mária a Nagyasszonyunk, attól kezdve Mária a magyarok királynő asszonya. 
Következésképpen  Máriának  a  magatartása,  Máriának  a  lénye  bizonyos  értelemben  a  mi 
sorskérdéseinket is meghatározza. 

Mi  most  azért  jöttünk össze  ezen az  ünnepen és  ezért  kellene  minden esetben,  amikor  a 
Szűzanyát ünnepeljük erre gondolni, mert Máriával akarunk találkozni, és Máriával érdemes 
találkozni, Máriával kell is találkoznunk. Csakhogy mintha szégyenlősen visszalépnénk. Igaz, 
nekünk nincs akkora hitünk, mint a csángómagyar testvéreinknek, akik abban a hitben élik a 
mindennapjaikat, hogy akik a Pünkösdöt megelőző éjszakát Csíksomlyón, a nyeregben lévő 
Salvator-kápolnánál töltik el  egész éjszaka virrasztásban és imádkozásban, azok meglátják 
Máriát. Csángómagyar testvéreink meg is kérdeznék tőlünk: láttad te is Máriát? Mert ők azt  
üzenik nekünk, hogy a napfelkeltében ők látják a Szentlelket  és a napfelkeltében látják a 
Napba öltözött asszonyt, Máriát, akinek ruházata a Nap, lába alatt a Hold, ahogy hallottuk, és  
fején 12 csillagból korona. Hát, mi nem láttuk, ők látják.
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Kedves  jó  Testvérek!  Ha  nem  is  látjuk  úgy  velük  együtt  a  mi  Nagyasszonyunkat,  a 
Boldogasszonyt,  ők így mondják,  hogy Babba Mária,  akkor  is  ezen a  mai  napon,  én azt 
ajánlom a Testvéreknek, hogy legyen egy igazi máriás találkozásunk Máriával. Azt még azt  
hiszem,  mondhatom,  hogy  szűzmáriás  magyarok  –  Ady  szavaival  –  konok  utódaiként 
vagyunk itt. Kopottak, ezt is írja Ady, kopott unokák. Hitünk kopott meg, vagy mit jelent az ő 
üzenetében, hogy kopott unokák? 

Mi, ha Máriával találkozunk, akkor kérdéseket tehetünk neki fel. Én ma három kérdést teszek 
fel  mindannyiunk  nevében  a  Szűzanyának.  Az  első  kérdés:  hogy  maradhatunk  meg  itt  
magyarnak? A második kérdés: hogyan lehet jobb sorsunk nekünk itt,  magyaroknak. És a 
harmadik kérdés: milyen jövőre számíthatunk mi itt, magyarok? 

Hallottuk a mai üzenetben a Bibliából, Szent János apostol evangélista, aki Patmosz szigetére 
volt száműzve hite miatt, neki volt az a látomása, amit hallottunk, amit a csángó testvéreink is 
emlegetnek. Kedves jó Testvérek! Ha az első kérdésre akarok válaszolni, akkor nem szabad 
elfelejtenünk azt, hogy ha Jánosnak, a szent evangélistának a Patmosz szigete volt a Mária- 
jelenések szigete, akkor a mi Patmoszunk ez a csonka Magyarország. A mi Patmoszunk a 
szétvert Kárpát-medence. Megmaradhat nekünk ennek a látomásnak a fényében ez a hely? 

A Szűzanyától kérdezem, és ő következőt válaszolja: forduljatok vissza az Atyához, mert úgy 
szerette Isten a világot, hogy egyszülött Fiát adta oda, hogy aki benne hisz, el ne vesszen.  
Testvérek! Ha meg akarunk itt maradni, forduljunk vissza az Atyához. És mit mond Mária 
ebben az irányban? Válasszuk az Istent, egy olyan korban válasszuk az Istent, amely Istent  
tagad,  Európa  –  Magyarország  is  Európához  tartozik.  Válasszuk  az  Istent,  aki  a  szeretet 
Istene. Ha egyszer felfognánk, mit jelent az, hogy valakit valaki szeret, akkor nincs kétség. 
Válasszuk  az  Istent!  És  a  másik  válasza  a  megmaradásunk,  itt  maradásunk  érdekében 
Máriának:  válasszuk  az  életet.  Olyan  anyákra,  olyan  apákra  van  szükség,  akik  a  bölcsőt 
választják és nem a koporsót. Válasszuk az életet! Csak annak van megmaradása, aki az életet  
választja. Máriának a kérdésre ez az első üzenete. 

És a második: hogyan újulhatunk meg, hogyan lehetünk jobbá? Mária válasza: forduljatok az 
én  szeretett  Fiamhoz,  aki  jelen  van  titokzatosan  az  Oltáriszentségben.  Testvérek! 
Mindenkinek megújulása Krisztus kereszthalálában leledzik. Megújulás csak szenvedésből, 
áldozatkészségből lehetséges. Jézus, a világ Megváltója ezt az isteni küldetést teljesíti. 

István királyunk nem véletlenül  hozta azt  a  döntést,  hogy minden tíz  falunak legyen egy 
temploma. Mert a templomra van szükség ahhoz, hogy Krisztus titka az Oltáriszentségben a 
mi  életünk  átalakítója  legyen,  életünk  lelki  táplálója,  életünk  megújítója,  az  ő  odaadó 
áldozatában. Az üres templomok semmit se érnek. Ma Magyarországon templomok épülnek, 
templomokat  újítanak  meg.  Tőlünk  nyugatra  templomokat  rombolnak.  Csakhogy  nehogy 
megtévesszen ez  bennünket.  A templom üzenete,  hogy az  ember  találkozzon a  liturgikus 
ünneplésben a testvérével, a testvéreivel, és Jézus Krisztus példájára, áldozatkészségünk által  
összetartozzunk. Ez Máriának a második válasza. 

És a harmadik: a jövőnk. Mit tegyünk, hogy jövőnk legyen? Testvérek, erről annyit hallunk a 
politikusoktól, annyit hallunk a különböző egyházi ünnepségeken, hogy nekünk itt mikor lesz 
jövőnk. Akkor, ha az oldott kévét – az oldott kéve, az széthullik – akkor lesz jövőnk, ha az 
oldott  kévét  újra  egybeöleljük.  Ha  újra  valóban  egymásra  találunk.  Ha  valóban  ebben  a 
találkozásban eggyé leszünk, megerősödünk és valóban összetartozunk. 
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Kedves jó Testvérek! Azért kalandoztam el ezekre a területekre, mert a mi esetünkben minden 
keresztény titok a nemzeti sorsunkkal összefügg. A magyarság István király után Isten népe, a 
magyarság  István  király  után  a  templomépítő  nép,  a  magyarság  István  király  után  az 
egységnek  a  népe.  A  kérdés  az,  hogy  ezek  az  üzenetek  eljutnak-e  hozzánk,  mert  ez  az 
egyetlen  út,  amin  magyar  ember  járhat.  Nekünk  nincs  jótevők,  mi  csak  magunkra 
számíthatunk.  Ha  ezt  nem  tudatosítjuk  magunkban,  akkor  Isten  ellen  vétünk  és 
Nagyasszonyunk figyelmeztetését, példáját semmibe vesszük. 

Ma azért vagyunk itt, kedves jó Testvérek, hogy Máriával találkozzunk, ezt a néhány kérdést 
feltegyük és odafigyeljünk a válaszára, hogy életünk legyen, közös életünk legyen és jövőnk 
is legyen.

+  A M E N  +

Szentmise befejezése

Kedves  Testvérek!  Örüljünk  ezen  az  ünnepen,  amely  a  magyarság  legnagyobb  nemzeti 
ünnepe Szent István óta. Sajnos voltak olyan rövidebb időszakok, amikor ennek az ünnepnek 
a megünneplése akadályba ütközött.  Ma sajnos nincs munkaszüneti  nap, mindig az volt  a 
századok során, hiszen az Asszonyunk, a Boldogasszony ünnepe ez, az Anyánk ünnepe. De 
hát megoldható az embernek egy másik világban ez az ünneplés, a szentmise lehetőséget ad 
erre. Ezen a héten még egy nagy ünnep lesz, István királynak az ünnepe. Itt a kápolnában 
reggel 9 órakor ünnepi szentmise lesz, hiszen a kápolnának a patrónusa Szent István király.  

Köszönöm, hogy legalább ennyien itt voltunk. Ez a nyár szétszedi az embereket és egy kicsit 
át is programozza az agyukat is, meg a szívüket is. De hát, akik itt vagyunk, örüljünk, hogy 
együtt lehetünk!

+  Á L D Á S  +
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